
Ömer Faruk ÇİFTÇİ: Türk üreticisinin maliyetinin neredeyse yüzde 30 altında ürünler satmaya 

başlayan Çin, ülkemizde öncelikle tekstil sektörünü derinden sarstı. Üreticilerin çağrılarını 

dikkate alan Ticaret Bakanlığı tekstil ve iplik ithalatına ilave vergi koyarak şimdilik bu sektörlerin 

nefes almasını sağladı. 

Ama Çin’in yayılmacı politikası sadece tekstil ile sınırlı kalmıyor. Asıl tehdidi makine sektöründe 

görüyoruz. Bugüne kadar Türkiye’nin ciddi anlamda markalaştığı sektör bugünlerde iç pazarda 

satış yapamaz hale geldi. Üretici maliyetinin neredeyse yüzde 30 altına makine ithal edildiğini 

ve bunun da teşvikle desteklendiğini belirtiyor  

Makine sanayinin saç işleme makineleri kolu ülkemizde ve Bursa’da hayli güçlü. Üreticiler her 

ne kadar ihracat ağırlıklı çalışsalar da iç pazardan da önemli oranda pay alıyorlar. Çin bunun 

farkında ve uyguladığı düşük fiyat stratejisi ile iç pazarı neredeyse tamamen ele geçirmiş 

durumda. Üreticiler gelen ürünlerin gümrüklerde yeterince kontrol edilmemesinden şikayetçi. 

Bir üretici, “İthal edilen makinenin CE Belgesi olması, bu belgenin sadece makinenin geneli için 

değil, içindeki tüm aksamları da kapsaması gerekir. Gümrüklerde maalesef bu konuda yeterince 

hassasiyet yok. Tersi durumda bizler ihracat yaparken tüm makinelerimiz didik didik ediliyor. 

Bırakın Avrupa ülkelerine Çin’e tüm aksamları belgesiz tek bir makine sokamazsınız” diye 

konunun ciddiyetini dile getiriyor. 

Bu konuda MAKFED Başkanı Adnan Dalgakıran da geçtiğimiz günlerde ‘Çin bizi buldozer gibi 

ezecek’ diyerek konuya dikkat çekmişti. 

**************** 

 

Çin’in büyük bir ihracat istilasına başlamasının ceremesini yurt içindeki imalatçı firmaların 

çektiğinin altını çizen Adnan Dalgakıran, “Dünyanın en gelişmiş ülkeleriyle makine ticareti 

yapan ve makine ihracatının yüzde 70’e yakınını AB ve ABD’ye yapan Türkiye her ay Çin 

makinelerine 1 milyar dolar ödüyor” bilgisini verdi. 

Uzakdoğulu rakiplerin daha az maliyetle üretim yapabilmesini ucuz iş gücüne bağlayanlar 

olduğuna değinen Adnan Dalgakıran, “Ancak Çin ve Türkiye’de uygulanan asgari ücret arasında 

çok büyük bir fark yok. İki ülke arasında başka farklar var. Çinli firmalar ülkelerinde yüzde 3 

faizle uzun vadeli borçlanabildiğinden, ürünlerini yurtdışına 5-10 yıl vadeli pazarlayabiliyorlar” 

dedi.  

Çinli makinecilerin, Türk makinecilere göre yüzde 25-30 daha uygun fiyatlı sac kullandığını 

belirten Dalgakıran, “Devasa büyüklükte ve tam randımanlı çalışan bir işletmenin üretim 

maliyetleriyle, zaten düşük olan kapasitesinin de altında çalışan bir işletmeninki bir olmuyor” 

şeklinde konuştu. 

**************** 

 

 



Yüzde 35% faiz ile nasıl üretim yapacaksınız diye konuşan TİM Başkanı Mustafa Gültepe, 

ihracatçılara yeni finansman paketleri hazırlandığını açıkladı: “İhracatçılarımıza yeni kaynaklar 

yaratabilme amacıyla halen Bankalar Birliği ile birlikte çalışıyoruz. Daha önce yeşil dönüşüm 

için başlattığımız kredi paketinden çok olumlu geri dönüşler aldık. Bu kapsamda yaklaşık 1.3 

milyar dolar kredi kullanıldı. Uygun oranlarla, sektörü mutlu eden paketler oldu. Şimdi de 

ihracatçıların hem inovasyon hem de sürdürülebilirlik için ihtiyacı olan finansmanı 

sağlayabilmek için Bankalar Birliği ile çalışıyoruz. Çok yakında, çok güzel paketler açıklayacağız. 

Eximbank da özellikle inovasyon tarafında yeni paketler sunmaya hazırlanıyor. 

****************  

 

Aşağıdaki grafikte kavuniçi renk İspanya’da zeytinyağı üretim miktarını, mavi renk yağış 

miktarını ve yeşil ise yağ fiyatını göstermektedir. Tahmin edileceği üzerine yağışın düşmesi yani 

kuraklık üretim miktarını düşürmüş buna karşın fiyat ise patlamıştır. Son sezonda yaşanılan bu 

durumun bu yıl da tekrar edeceği düşünülmektedir. 

 

 

 

****************  

 

Aşağıdaki grafikler kişi başına gelir konusunda başarısız olduğumuzu gösteriyor: 

 



 



Maalesef hepimizin bildiği gibi zaten enflasyonda aşırı bir başarısızlık yanında “hukukun 

üstünlüğü, yolsuzluk, özgürlük, cinsiyet gibi konularda katılımcı ülkeler arasında sonlarda 

yeralarak yine aşırı başarısız olduğumuz söylenebilir. Örnek olarak hukukun üstünlüğü 

konusunda katılımcı 140 ülke arasında 116. Olmamız ve Afrika ülkeleri ile aynı düzeyde olmamız 

asıl sorundur. Esasen hukukun kötüye gittiği yerde ekonominin iyiye gitmesi son derece nadir 

görüldüğünden; hukuk düzelmeden olumlu bir ekonomik performans da hiçbir zaman 

gelmeyecektir. Nitekim hukuk sebebiyle yabancı yatırımcı gelmediği gibi, yerli yatırımcıların da 

giderek daha fazla yurtdışına yatırım yaptığı gözlenmektedir. 

 

 


